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S T E N O G R A M A 

ședinței Senatului din 3 septembrie 2024 

 

Ședința a început la ora 12.15. 

Lucrările ședinței au fost conduse de domnul Sorin Mihai Cîmpeanu, vicepreședinte al 

Senatului, asistat de domnii Sebastian Cernic și Sorin Lavric, secretari ai Senatului. 

 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Îi rog pe lideri să vină doar 30 de secunde să ne consultăm. 

(Discuții la prezidiu.) 

Vă mulțumesc. 

Doamnelor și domnilor senatori, 

Declar deschisă ședința plenului de astăzi, 3 septembrie 2024. 

Vă anunț că și-au înregistrat prezența un număr de 81 de colegi până în acest moment: 74 fizic 

și 7 online. 

Le mulțumesc colegilor Sorin Lavric și Sebastian Cernic pentru asistență. 

Ordinea de zi pentru ședința plenului și programul de lucru, stabilite de Biroul permanent și de 

Comitetul liderilor grupurilor parlamentare, au fost distribuite și afișate pe pagina de internet a Senatului. 

Potrivit dispozițiilor art.137, coroborat cu art.136 din Regulamentul Senatului, conform 

hotărârii Biroului permanent al Senatului, adoptată cu acordul prealabil al Comitetului liderilor, ședința 

plenului Senatului se desfășoară prin mijloace electronice, în conformitate cu procedura prevăzută la 

art.111 din Regulamentul Senatului. 

În cadrul dezbaterilor generale, vă reamintesc că poate lua cuvântul câte un singur reprezentant 

al fiecărui grup parlamentar, pentru maximum două minute, reprezentantul senatorilor neafiliați putând 

interveni pentru maximum un minut. 

În prima parte a ședinței de plen se vor desfășura dezbaterile asupra punctelor înscrise pe 

ordinea de zi, iar după încheierea acestora, în a doua parte a ședinței, se va desfășura sesiunea de vot 

final, conform hotărârii Comitetului liderilor grupurilor parlamentare, cu excepția Secțiunii I. Este 

vorba de cinci propuneri care vor fi transmise Camerei Deputaților, pe care cred că le vom vota 

imediat după prezentare, deci să nu rămână la vot final. 

Îl invit la microfon, în numele Comitetului liderilor, pe domnul senator Daniel Fenechiu. 

Domnul Cătălin-Daniel Fenechiu: 

Mulțumesc mult, domnule președinte. 

Am două tipuri de informări de făcut. 
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Prima dintre ele se referă la activitatea de astăzi a Senatului. Comitetul liderilor, întrunit 

înaintea ședinței, a decis suplimentarea ordinii de zi cu L304/2024, L311/2024 și L265/2024, pe care 

am hotărât, în Comitetul liderilor, să le punem pe pozițiile 8, 9 și 10. Separat de această decizie, 

Comitetul liderilor a decis ca astăzi să avem dezbateri până la 13.30, când ar urma să fie votul final, 

programul decalându-se cu 30 de minute corespunzător. Ăsta e primul set de anunțuri pe care voiam 

să-l fac: suplimentarea și programul de lucru și votul. 

Al doilea rând de anunțuri se referă la probleme organizatorice. Ieri, când am prezentat 

structura Grupului PNL, am omis să o menționez pe doamna Stela Firu ca vicelider. 

Și o să rog stafful Senatului, secretarul general să noteze. 

* 

Și mai există o modificare în cadrul Grupului PNL: domnul Toma Petcu va fi înlocuit în funcția 

de președinte al Comisiei de transporturi de către Ciprian Pandea, care devine membru al comisiei 

înlocuindu-l pe Eugen Pîrvulescu, care este retras din Comisia de transporturi. Deci Eugen Pîrvulescu 

se retrage, intră domnul Pandea, care devine președinte, iar Toma Petcu rămâne simplu membru al 

Comisiei de transporturi. 

Mulțumesc mult. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Domnule senator, vă rog frumos să… având în vedere că în format hibrid Comitetul liderilor 

decide, dacă puteți să luați o decizie și cu privire la durata sesiunii de declarații politice, întrebări și 

interpelări, pentru că n-ați precizat. 

Domnul Cătălin-Daniel Fenechiu: 

Am luat decizia: o reducem la 30 de minute. 

Mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Vă mulțumesc. 

Sunt deciziile luate la nivelul Comitetului liderilor. 

Reamintesc că în format hibrid este decizie, nu trebuie votată. 

O să votăm doar modificarea în comisie propusă de către domnul senator Daniel Fenechiu, 

după care îl invit la microfon pe domnul senator, liderul PSD. 

Deci propunerea de modificare la Comisia pentru transporturi, domnule senator, da? 

Vot, vă rog, asupra propunerii formulate de către domnul senator Daniel Fenechiu – modificare 

în comisie. (Discuții.) 

Bun, 88 de prezenți, pentru – 88 de voturi, la care se adaugă… 
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Rog să anunțați colegii care nu au cartelă. 

Doamna senator Arina Moș, domnul senator Virgil Guran, domnul senator George Scarlat… 

(Discuții.) și domnul senator Raoul Trifan. 

Deci avem patru colegi care votează fără cartelă. 

Domnule senator, aveți cuvântul, vă rog. 

Modificarea în comisie a fost adoptată în unanimitate. 

Domnul Liviu-Lucian Mazilu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Tot pe procedură avem și noi o intervenție – modificări în comisiile permanente. 

Domnul senator Ion-Cristinel Rujan îl înlocuiește pe domnul senator Răzvan-Iulian Ciortea în 

Comisia pentru afaceri europene și preia funcția de președinte al comisiei și, de asemenea, domnul Ciortea 

îl înlocuiește pe domnul Rujan în Comisia pentru tineret și sport și preia funcția de secretar al comisiei. 

Mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc și eu. 

Supun votului propunerea formulată de către domnul senator. 

Vot, vă rog. 

96 de voturi pentru, zero voturi împotrivă, zero abțineri. 

Se adaugă cele patru voturi fără cartelă: 100 de voturi pentru, rezultat final. 

Modificările au fost adoptate în unanimitate. 

Domnule senator. 

Domnul Ion-Narcis Mircescu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Doresc să anunț o modificare în Grupul USR: la Comisia pentru agricultură, domnul Robert 

Zob va prelua funcția de secretar de la domnul Cernic Sebastian. 

Mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc. 

Vot pentru modificarea în Comisia de agricultură, vă rog. Vot. 

97 de voturi pentru, niciun vot împotrivă, nicio abținere. 

Propunerea a fost adoptată. Bun. 

Vă mulțumesc pentru operativitate în modificarea componenței comisiilor. 
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* 

Trecem la Secțiunea I a ordinii de zi, unde la primul punct avem aprobarea transmiterii către 

Camera Deputaților, ca primă Cameră sesizată, a unor inițiative legislative. 

Astfel, în conformitate cu hotărârea Biroului permanent din 16 iulie și din 2 septembrie 2024, pe 

baza avizului Comisiei pentru constituționalitate, potrivit prevederilor art.35 alin.(1) lit.e) și art.94 alin.(1) 

lit.b) din Regulamentul Senatului, se transmit către Camera Deputaților, pentru a dezbate și a adopta ca 

primă Cameră sesizată, următoarele inițiative legislative, afișate pe pagina de internet a Senatului. 

Pentru început, supun votului transmiterea către Camera Deputaților, ca primă Cameră sesizată, 

a Propunerii legislative privind instituirea unor măsuri speciale pentru protecția obiectivelor militare. 

(b236/2024) 

Vot, vă rog. 

95 de voturi pentru. 

Propunerea de transmitere către Camera Deputaților a inițiativei b236/2024 a fost adoptată în 

unanimitate. 

În continuare, supun votului transmiterea către Camera Deputaților, ca primă Cameră sesizată, 

a Propunerii legislative pentru completarea Legii învățământului superior nr.198/2023. (b211/2024) 

Vot, vă rog. 

95 de voturi pentru. 

În continuare, doar trei colegi votează fără cartelă. Domnul George Scarlat va vota pe tabletă. 

Mulțumesc. 

Propunerea de transmitere către Camera Deputaților a fost adoptată. 

În continuare, supun votului dumneavoastră transmiterea către Camera Deputaților, ca primă 

Cameră sesizată, a Propunerii legislative privind limitarea numărului de mandate ale conducătorilor 

serviciilor secrete. (b314/2024) 

Vot, vă rog. 

97 de voturi pentru. 

S-a aprobat transmiterea către Camera Deputaților. 

Penultima inițiativă – supun votului dumneavoastră transmiterea către Camera Deputaților, ca 

primă Cameră sesizată, a Propunerii legislative pentru modificarea și completarea Legii nr.303/2022 

privind statutul judecătorilor și procurorilor. (b264/2024) 

Vot, vă rog. 

99 de voturi pentru. 

S-a aprobat transmiterea către Camera Deputaților a acestei inițiative. 
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Ultima propunere este aceea de transmitere către Camera Deputaților, ca primă Cameră 

sesizată, a Propunerii legislative pentru modificarea și completarea Ordonanței de urgență a 

Guvernului nr.57/2019 privind Codul administrativ. (b302/2024) 

Vot, vă rog. 

102 voturi pentru. 

Vă mulțumesc. 

S-a aprobat și transmiterea către Camera Deputaților a celei de-a cincea inițiative legislative. 

Am încheiat punctul 1. 

* 

Trecem la punctul 2, Secțiunea I, unde avem o notă privind adoptarea tacită, prin împlinirea 

termenului pentru dezbatere și adoptare la 27 august 2024, a unei inițiative legislative. 

Nota este afișată pe pagina de internet a Senatului. 

Inițiativa se consideră adoptată prin împlinirea termenului, în conformitate cu art.75 alin.(2) 

teza a III-a din Constituția României, coroborat cu prevederile art.150 alin.(2) din Regulamentul 

Senatului, și urmează să fie transmisă Camerei Deputaților spre dezbatere și adoptare în calitate de 

Cameră decizională. 

* 

Continuăm lucrările și trecem la cea de-a doua secțiune a ordinii de zi, unde la punctul 1 avem 

Propunerea legislativă privind regimul aplicabil anumitor societăți în domeniul imobiliar. (L277/07.05.2024) 

Vă aduc la cunoștință că raportul comun al Comisiei pentru buget, finanțe, activitate bancară și 

piață de capital și Comisiei economice, industrii și servicii este de admitere, cu amendamente admise, 

a propunerii legislative, propunere care face parte din categoria legilor ordinare, fiind adoptată cu votul 

majorității senatorilor prezenți. 

Senatul este primă Cameră sesizată. 

Începem dezbaterile, vă invit la cuvânt. 

Două minute per grup parlamentar, un minut pentru neafiliați. 

Domnule senator Fenechiu, aveți cuvântul. 

Domnul Cătălin-Daniel Fenechiu: 

Mulțumesc mult, domnule președinte. 

Proiectul de propunere legislativă privind regimul aplicat anumitor societăți în domeniul 

imobiliar este, practic, o inițiativă a industriei de profil. Vine și urmare a unei recomandări a OECD, 

noi fiind în prag de a accede la OECD, și răspunde unei probleme destul de importante, și anume aceea 

de a sprijini societățile de investiții imobiliare. 
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Regimul aplicabil societăților imobiliare este foarte bine reglementat în țările din care ne-am 

inspirat, respectiv în Uniunea Europeană și în Statele Unite, și, în măsura în care contextul bugetar va 

permite, sprijinirea acestora și cu un regim financiar adecvat, care să susțină dezvoltarea acestei 

industrii nu poate fi decât benefică, atât pentru investitori, care ar putea să-și investească anumite 

venituri în zona respectivă, cât și pentru stat, care, urmare a dezvoltării pe orizontală a zonei 

imobiliare, ar avea doar de câștigat. 

Unul din avantajele majore pe care le implică este acela că este menită să scoată zona 

investițiilor imobiliare din zona gri, în care oamenii care au niște bani construiesc pe persoană fizică și 

vând pe persoană fizică. În contextul în care această lege va trece și societățile de investiții imobiliare, 

așa-numitele real estate investment trust – REITs, cum sunt ele cunoscute în Occident – vor fi 

funcționale, efectul va fi, cu siguranță, benefic. 

Fac precizarea că este primul proiect de lege din istoria Parlamentului României care respectă 

toate condițiile de elaborare prevăzute de Legea nr.24. Are studiu de impact, a fost făcut cu tot ceea ce 

înseamnă exigențele Legii nr.24/2000, din… așa. 

Mulțumesc foarte mult. 

Grupul PNL va vota pentru. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc, domnule senator. 

Din partea altor grupuri parlamentare, dacă se dorește. 

Nu. Înțeleg că nu. 

Vă mulțumesc. 

Drept urmare, încheiem dezbaterile generale asupra acestui punct al ordinii de zi. 

Inițiativa legislativă rămâne la vot final. 

* 

Iar noi trecem la punctul numărul 2, unde avem Proiectul de lege privind aprobarea Ordonanței 

de urgență a Guvernului nr.57/2024 pentru stabilirea unor măsuri referitoare la salarizarea personalului 

din cadrul Ministerului Transporturilor și Infrastructurii. (L335/11.06.2024) 

Precizez că raportul Comisiei pentru muncă, familie și protecție socială este de admitere a 

proiectului de lege privind aprobarea ordonanței, proiect de lege care face parte din categoria legilor 

ordinare, Senatul fiind primă Cameră sesizată. 

Începem dezbaterile. 

Vă invit la microfon – reprezentanți grupuri parlamentare. 

Domnule senator Darău, aveți cuvântul. 
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Și înțeleg că avem din nou patru colegi fără cartelă. 

Domnul Ambrozie-Irineu Darău: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Încep prin a spune că vom vota pentru această lege privind aprobarea ordonanței de urgență, 

fiindcă într-adevăr repară niște inechități, niște inechități stabilite și prin decizii definitive de instanță. 

Dar sunt mai multe probleme aici. În primul rând, vine această OUG doar pentru o categorie de 

angajați și pot exista ulterioare contestații privind discriminări. 

În al doilea rând, în loc să corecteze niște lucruri, niște probleme de interpretare în Legea 

salarizării unitare și să o modifice, această OUG dă posibilitatea ca prin ordin de guvern, ulterior, să se 

stabilească salarii în sectorul public. Nu credem că este corect, pentru că nu pot fi stabilite salarii prin 

legislație secundară. Ar fi trebuit să fie schimbată anexa din Legea salarizării unitare. 

Și cea mai gravă problemă pe care Guvernul PSD – PNL insistă să nu o rezolve este însăși noua 

Lege a salarizării unitare. 

Și vă rog din nou, colegi din coaliția PSD – PNL, să convingeți Guvernul să respecte termenul 

din PNRR și cât mai devreme să facă noua Lege a salarizării unitare. Termenul era iunie 2023. Toate 

aceste inechități de care se plâng diverse categorii, pe care se dau decizii definitive de instanță și care 

acum încearcă să fie corectate prin legislație incorectă și incompletă sunt derivate din lipsa noii Legi a 

salarizării unitare. Deci, din nou, dacă PSD, PNL știu ce trebuie să facă la guvernare și știu să 

guverneze, trebuie să nu încheie mandatele fără această nouă Lege a salarizării unitare. 

Mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc, domnule senator. 

Alte intervenții? 

Domnule senator, ministru Cseke Attila, aveți cuvântul, vă rog. 

Microfonul 2, vă rog. 

Domnul Cseke Attila-Zoltan: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Grupul UDMR nu are o problemă cu finalitatea acestei ordonanțe, adică nu ne opunem la 

eliminarea inechităților în sistemul de salarizare în sectorul bugetar. 

Dar se ridică mai multe probleme, pe care le-am ridicat prima dată anul trecut, în toamnă, când 

Ministerul de Finanțe a promovat pentru prima dată un sistem asemănător. L-am criticat de la acest 

microfon și am spus că nu se poate ca printr-un ordin de ministru să stabilești criterii de salarizare 

pentru un întreg sistem, chiar dacă este Ministerul de Finanțe. Procesele care au avut loc și hotărârile 
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judecătorești prin care un salariat a câștigat dreptul de a primi un salariu mai mare sunt obligatorii între 

părți, adică între salariați și instituția din care face parte, și ele nu pot fi extinse nici chiar prin ordonanță 

de urgență și în niciun caz prin ordinul unui ministru aceste spețe nu pot fi extinse. Prin Legea salarizării 

unitare sau prin modificarea acesteia se poate face acest lucru, fără tăgadă, dar nu prin ordin de ministru. 

Ceea ce s-a început cu Ministerul de Finanțe anul trecut a fost un drum greșit și, din acest punct de 

vedere, modalitatea prin care se face această eliminare a inechităților nu e binevenită, pentru că, încă o 

dată, prin ordin de ministru nu poți modifica ceea ce ar trebui să scrie în Legea salarizării unitare. 

Pe de altă parte, dacă începem să luăm la rând din nou și să facem aceleași greșeli pe care le-a 

mai făcut administrația publică centrală, și anume că unele ministere aveau salarii mai mari și erau 

îndreptățiți salariații la salarii mai mari și începem să facem diferențe între ele, iarăși o să ajungem într-o 

situație în care vor fi inechități între salariații de același grad, pe aceeași funcție, între ministere diferite. 

Grupul UDMR se va abține la acest proiect legislativ. 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc și eu, domnule senator. 

Îl invit la microfon pe domnul senator Matieș. 

Aveți cuvântul. 

Domnul Călin-Gheorghe Matieș: 

Mulțumesc mult, domnule președinte. 

Această ordonanță o putem numi și „mușchii lui Grindeanu”, adică domnul ministru vrea să 

arate că dânsul poate să facă ce vrea. 

Știm că am avut jalon în PNRR cu Legea salarizării unitare. Puteam să rezolvăm multe treburi. 

Cam de doi ani de zile pomenim de această lege unitară. Știm că din cauză că n-am reușit să facem 

această lege unitară – sau n-a reușit Guvernul PNL-PSD – am accesat doar 14% din PNRR. 

Păi, dragilor, haideți să vă spun ce înseamnă această ordonanță, adică „mușchii lui Grindeanu”. 

Vreo 4 milioane de lei de la bugetul de stat. 

De aceea, noi, Grupul AUR, nu susținem această ordonanță. 

Mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc. 

Nu mai sunt alte solicitări… domnul senator Humelnicu. 

Domnul Marius Humelnicu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 
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Cu tot respectul pentru colegul de mai devreme, fost membru al Partidului Social Democrat, să 

știți că atunci când facem politică nu poți să ataci la persoană: prim-ministrul, ministrul 

transporturilor… De ce? Pentru că nu e corect și nu e politica pe care ar trebui s-o facem noi, cel puțin 

în Senat, în Parlamentul României. 

În expunerea de motive, dacă citim, dragi colegi, vedem foarte bine că vorbim de: „Prin 

prezentul proiect normativ se propune eliminarea inechităților, discriminărilor și a discrepanțelor de 

ordin salarial existente la data intrării în vigoare a prezentei ordonanțe de urgență, ca urmare a punerii 

în executare a hotărârilor judecătorești.” Ceea ce face domnul Sorin Grindeanu – pune, da, în aplicare 

hotărârile judecătorești. 

Și haideți să vă mai spun ceva, eu, ca fost secretar de stat în Ministerul Transporturilor în 2015, 

2016 și 2019: faptul că, într-adevăr, când vorbești de Ministerul Transporturilor și Infrastructurii și 

când vorbești de infrastructura mare și nevoile pe care le are România în a dezvolta tot ce înseamnă 

autostrăzi, infrastructura feroviară, navală, cât și aeriană, să știți că ai nevoie de experți. Odată ce 

salariile acestor oameni sunt la un nivel scăzut, acești experți pleacă, pleacă către alte societăți, și avem 

nevoie de o salarizare. 

Sunt de acord că avem nevoie de această Lege a salarizării unice și acest Guvern o va livra către… 

Din sală: Când? 

Domnul Marius Humelnicu: 

Cât mai curând, să știți. 

E important să știți să… să avem dezbateri și o transparență, ca de fiecare dată. 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc și eu. 

Înțeleg că nu mai sunt alte înscrieri la cuvânt. 

Drept urmare, încheiem dezbaterile generale asupra acestui punct. 

Inițiativa rămâne la vot final. 

* 

Trecem la punctul numărul 3, unde avem Proiectul de lege pentru aprobarea Ordonanței de 

urgență a Guvernului nr.62/2024 privind unele măsuri pentru soluționarea proceselor privind 

salarizarea personalului plătit din fonduri publice, precum și a proceselor privind prestații de asigurări 

sociale. (L348/17.06.2024) 
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Vă aduc la cunoștință că raportul comun al Comisiei pentru muncă, familie și protecție socială 

și Comisiei juridice, de numiri, disciplină, imunități și validări este de admitere a proiectului de lege 

privind aprobarea ordonanței. 

Proiectul face parte din categoria legilor organice. 

Senatul este primă Cameră sesizată. 

Iar noi începem dezbaterile, vă invit la microfon. 

Domnule senator Darău, aveți cuvântul. 

Domnul Ambrozie-Irineu Darău: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

De data aceasta nu putem fi nicidecum de acord cu această inițiativă, care presupune un foarte 

mare risc atât pentru salariați, dar și pentru beneficiari de prestații sociale, inclusiv pensii. 

Ce face această ordonanță de urgență a Guvernului? Obligă instanțele din țară ca pe litigiile de 

muncă și pe litigiile privind prestațiile de asigurări sociale să suspende, posibil pe termen 

nedeterminat, procesele, dacă într-o speță, undeva în țară, cu un subiect asemănător – apropo de 

predictibilitatea legii –, asemănător există deja o contestație la ICCJ. 

Din punctul nostru de vedere, riscul enorm – posibil chiar și intenția Guvernului pe această 

temă – este ca eventuale contestații, individuale sau colective, privind drepturile salariale sau 

drepturile la prestații sociale, inclusiv pensii, să fie amânate pe termen nedeterminat. Din practică știm 

că nimeni nu poate garanta respectarea unor termene de către ICCJ. Știm că un proces la ICCJ, odată 

ajuns acolo, poate să dureze ani de zile și e posibil ca zeci, sute, mii de procese din țară să fie blocate 

vreme de ani de zile, așteptând după o decizie ICCJ pe un subiect asemănător. Deci atragem atenția că 

e o mare problemă aici: e posibil ca guvernarea PSD – PNL să-și dorească să amâne sine die 

rezolvarea unor contestații privind pensiile și salariile în sistemul public. 

Și din nou – și închei argumentația – problema este la sursă. Legea pensiilor, respectiv Legea 

salarizării unitare, care nu mai vine, trebuie să fie corecte, complete și, într-adevăr, cum a spus 

antevorbitorul, dezbătute în Parlament. Legea pensiilor nu a fost dezbătută în Parlament decât vreo 

două ore, în comisii. De aceea insistăm ca nici Legea salarizării unitare să nu întârzie și să treacă prin 

Parlament ca trenul prin gară, fiindcă așa apar toate aceste probleme și apoi Guvernul încearcă să 

împingă oamenii departe de contestații. 

Mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc. 

Domnule senator Niculescu-Țâgârlaș, aveți cuvântul. 
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Domnul Cristian-Augustin Niculescu-Țâgârlaș: 

Vă mulțumesc, domnule președinte. 

Stimați colegi, 

Ca o replică la cele expuse de către distinsul nostru coleg senator, vreau să fac trimitere la 

aspectul următor. În primul rând, au existat două rapoarte: pe domeniul muncii și pe domeniul juridic. 

Dacă oportunitatea pe domeniul muncii rămâne la aprecierea domnului președinte Rotaru, pe domeniul 

juridic vreau să vă spun că aceste domenii de nișă, domenii de experiență profesională, trebuie să fie 

dezbătute și discutate de persoane care înțeleg fenomenul. 

Când discutăm despre jurisprudență unitară ca principiu fundamental pentru dreptul la un 

proces echitabil, discutăm de reglementări comune. În practica noastră și în trecut, au existat hotărâri 

potrivnice pe același tip de speță. Dacă Curtea de Apel Cluj decidea într-un fel și Curtea de Apel Alba 

Iulia altfel și Ploieștiul altfel, se ajungea la o situație inechitabilă din punct de vedere al jurisprudenței 

în România, motiv pentru care Guvernul, Ministerul Justiției și noi am înțeles că pentru același tip de 

litigiu trebuie să fie același tip de soluție. Asta înseamnă echitate, asta înseamnă predictibilitatea unui 

act de justiție. Motiv pentru care suspendarea nu afectează baza fundamentală a procesului, ci doar 

reprezintă o temporizare pentru ca soluția să fie unitară, conform jurisprudenței. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc și eu. 

Nu mai sunt solicitări de intervenție. 

Încheiem dezbaterile generale. 

Proiectul rămâne la vot final. 

* 

Trecem la punctul 4, unde avem Propunerea legislativă pentru modificarea art.23 din Legea 

calului nr.389/2005. (L269/07.05.2024) 

Vă aduc la cunoștință că raportul Comisiei pentru agricultură, industrie alimentară și dezvoltare 

rurală este de respingere a propunerii legislative, care face parte din categoria legilor ordinare, Senatul 

fiind primă Cameră sesizată. 

Începem dezbaterile. 

Invit reprezentanții grupurilor parlamentare la microfon, în ordinea înscrierii. 

Nu există înscriși, încheiem dezbaterile. 

Inițiativa rămâne la vot final. 

Mulțumesc. 
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* 

Punctul 5, Propunerea legislativă pentru completarea art.26 din Legea nr.334/2006 privind 

finanțarea activității partidelor politice. (L309/27.05.2024) 

Vă aduc la cunoștință că raportul Comisiei juridice, de numiri, disciplină, imunităţi şi validări, 

în comun cu Comisia pentru administrație publică, este de respingere a propunerii legislative, care face 

parte din categoria legilor organice. 

Senatul este primă Cameră sesizată. 

Începem dezbaterile. 

Domnule senator Bordei Cristian, aveți cuvântul. 

Domnul Cristian Bordei: 

Mulțumesc, domnule președinte de ședință. 

Stimați colegi, 

Această propunere legislativă venită de la USR își propune să rezolve o chestiune extrem de 

simplă. Am văzut cu toții, în diferite orașe, sedii ale unor partide-fantomă, adică partide care nu mai au 

de mulți ani nici consilieri locali, nici deputați, nici senatori, nici nimic, dar care ocupă spații de la 

primărie primite cândva, atunci când aceste partide chiar aveau o activitate. 

Propunerea noastră legislativă vine să introducă obligația ca aceste organizații să elibereze 

spațiile respective în termen de 60 de zile după ce au rămas fără niciun fel de reprezentant fie în 

Parlament, fie în consiliile locale. Și cred că aceasta ține în primul rând de moralitate, pentru că 

ocuparea acelor spații în continuare este absolut imorală – și știm foarte bine că se mențin de ani de 

zile în acele spații în baza unor prietenii cu puterile locale –, iar pe de altă parte, ține și de modul în 

care primăriile gestionează în mod eficient aceste spații, adică le-ar putea da unor partide, unor 

organizații care chiar există și funcționează și au o activitate utilă comunității. Din acest punct de 

vedere, nu înțeleg de ce această propunere legislativă a primit raport de respingere. 

USR va vota împotriva raportului de respingere și vă invit și pe dumneavoastră să faceți la fel. 

Mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc, domnule senator. 

Alți colegi? 

Domnul senator Ţâgârlaş. 

Domnul Cristian-Augustin Niculescu-Ţâgârlaş: 

Mulțumesc, domnule președinte. 
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Vreau să subliniez argumentele care au stat la baza emiterii unui raport de respingere, pentru că 

ele pleacă de la niște principii constituționale și principii democratice. 

Un partid, chiar dacă nu are la un moment dat reprezentativitate parlamentară, el poate să fie 

important cel puțin în plan local. Iar atribuirea de spații nu o fac primăriile, această exprimare fiind una 

profană, ci o fac consiliile locale, prin hotărâre de consiliu local. Iar hotărârile de consiliu local au 

două elemente extrem de importante, atât oportunitatea, cât și legalitatea, astfel încât administrația 

publică locală este suficient de matură să hotărască cui dă aceste spații pentru uzitare legală. 

În altă ordine de idei, eu nu vreau să intru într-un context conflictual între partidele politice care 

au făcut parte la un moment dat chiar din USR, REPER și USR, și alte structuri, ci vreau să fiu deschis 

pentru orice fel de competiție politică, chiar dacă are acoperire sau nu parlamentară în acest moment. 

Repet, rămâne la latitudinea consiliilor locale dacă atribuie spații pentru desfășurare 

activităților (de altfel, legale) unor partide care acum pot să nu fie parlamentare, dar pot să fie în viitor. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc. 

Înțeleg că nu mai sunt alte înscrieri la cuvânt, drept urmare încheiem dezbaterile generale 

asupra acestui punct, inițiativa rămâne la vot final. 

* 

Trecem la punctul numărul 6, unde avem Proiectul de lege pentru aprobarea Ordonanţei de 

urgenţă a Guvernului nr.63/2024 privind finanțarea din Fondul pentru mediu a unor proiecte de 

dezvoltare a infrastructurii de management integrat al deșeurilor. (L349/17.06.2024) 

Precizez că raportul comun al Comisiei pentru buget, finanțe, activitate bancară și piață de 

capital și Comisiei pentru mediu este de admitere a proiectului de lege privind aprobarea ordonanței. 

Proiectul face parte din categoria legilor ordinare, Senatul fiind primă Cameră sesizată. 

Începem dezbaterile și vă invit la microfon. 

Înțeleg că nu sunt solicitări, încheiem dezbaterile. 

Inițiativa rămâne la vot final. 

* 

Trecem la punctul numărul 7, unde avem Legea pentru modificarea şi completarea Legii 

nr.23/2020 privind regimul juridic al Cetăților dacice din Munții Orăștiei, care fac parte din Lista 

patrimoniului mondial UNESCO şi unele măsuri pentru protejarea acestora. (L145/20.03.2023) 

Este o reexaminare ca urmare a Deciziei Curţii Constituţionale nr.726/13.12.2023. 

Raportul comun al Comisiei pentru constituționalitate, Comisiei juridice, de numiri, disciplină, 

imunități și validări și Comisiei pentru administrație publică este de respingere a legii transmise la promulgare. 
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Legea face parte din categoria legilor organice, se adoptă cu votul majorității. 

Senatul este primă Cameră sesizată. 

Începem dezbaterile și vă invit la microfon. 

Înțeleg că nu sunt solicitări. 

Vă mulțumesc. 

Încheiem dezbaterile. 

Inițiativa rămâne la vot final. 

* 

Trecem la punctul numărul 8, unde avem Propunerea legislativă pentru modificarea și 

completarea Legii societăților nr.31/1990. (L304/27.05.2024) 

Vă precizez că raportul comun al Comisiei juridice, de numiri, disciplină, imunități și validări 

și Comisiei economice, industrii și servicii este de respingere a propunerii legislative, care face parte 

din categoria legilor ordinare. 

Senatul este primă Cameră sesizată. 

Începem dezbaterile și vă invit la microfon, reprezentanții grupurilor parlamentare sau 

senatori neafiliați. 

Constat că nu este nimeni înscris la cuvânt, drept urmare încheiem dezbaterile generale. 

Inițiativa rămâne la vot final. 

* 

Punctul numărul 9, Propunerea legislativă pentru modificarea Legii nr.287/2009 privind Codul 

civil. (L311/27.05.2024) 

Vă aduc la cunoștință că raportul Comisiei juridice, de numiri, disciplină, imunități și validări 

este de respingere a propunerii legislative, care face parte din categoria legilor organice, Senatul fiind 

primă Cameră sesizată. 

Începem dezbaterile. 

Vă invit la microfon. 

Înțeleg că nici aici nu sunt înscrieri la cuvânt, drept urmare încheiem dezbaterile generale 

asupra acestui punct. 

Inițiativa rămâne la vot final. 

* 

Trecem la punctul numărul 10, Propunerea legislativă pentru modificarea art.40 din Ordonanța 

de urgență a Guvernului nr.80/2013 privind taxele judiciare de timbru. (L265/07.05.2024) 

Precizez că raportul suplimentar al Comisiei juridice, de numiri, disciplină, imunități și validări 

este de admitere a propunerii legislative, care face parte din categoria legilor ordinare. 
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Senatul este primă Cameră sesizată. 

Declar deschise dezbaterile și vă invit la microfon, reprezentanții grupurilor parlamentare. 

Domnule senator Ţâgârlaş, aveți cuvântul. 

Domnul Cristian-Augustin Niculescu-Ţâgârlaş: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Doar o simplă subliniere a unui context extrem de favorabil al acestei inițiative. 

În primul rând, menționez faptul că este inițiativa colegilor de la PSD care a obținut, în cadrul 

Comisiei juridice, într-o reanalizare, un raport cu votul unanim din partea tuturor formațiunilor politice 

care fac parte din comisie și care vizează celeritatea procesului, în general, civil, care este taxabil, și 

posibilitatea justițiabilului român de a achita taxa de timbru la nivelul judecătoriilor și al tribunalelor, 

pentru a garanta accesul la justiție. 

Știm toți că există probleme deosebite pe acest palier, în condițiile în care nu toate persoanele 

au capacitatea sau posibilitatea de a plăti prin cont taxa de timbru. Și, până acum nu de mult, această 

taxă de timbru era achitabilă în numerar la sediul instanțelor. 

Se revine asupra acestei situații în urma analizei foarte clare că este un lucru benefic pentru 

accesul la justiție. 

Vă mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc și eu. 

Înțeleg că nu mai sunt alte solicitări de intervenție, încheiem dezbaterile asupra acestui punct. 

Inițiativa rămâne la vot final. 

* 

Iar noi trecem la punctul numărul 11, unde avem Propunerea legislativă pentru modificarea şi 

completarea art.134 din Ordonanţa de urgenţă a Guvernului nr.57/2019 privind Codul administrativ. 

(L289/21.05.2024) 

Raportul comun al Comisiei juridice, de numiri, disciplină, imunități și validări și Comisiei 

pentru administrație publică este de respingere a propunerii legislative, care face parte din categoria 

legilor organice, Senatul fiind Cameră decizională. 

Începem dezbaterile. 

Dau cuvântul reprezentanților grupurilor parlamentare – PSD, PNL, USR, AUR, UDMR, 

senatori neafiliați. 

Domnul senator Cseke Attila. 

Puteți alege: microfonul 2, microfonul central. 

Microfonul 2, vă rog. 
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Domnul Cseke Attila-Zoltan: 

Microfonul 2, domnule președinte. 

Mulțumesc. 

Grupul UDMR va vota raportul de respingere. 

Formulările folosite de inițiator trebuie îmbunătățite, dar problema care s-a ridicat, legat de 

această propunere legislativă, trebuie să fie în atenția Parlamentului, pentru că, dacă ne uităm puțin pe 

ceea ce a fost activitatea autorităților locale în ultimii ani – într-adevăr sunt mai ales la marile 

municipii, sigur, unde problemele și proiectele de hotărâri de consiliu local sau de consiliu județean 

sunt mai semnificative și mai multe –, această procedură de convocare de îndată a ședințelor de 

consiliu local sau de consiliu județean tinde să devină un fel de regulă. Or, această procedură în Codul 

administrativ este prevăzută pentru a fi o chestiune de excepție. Am impresia că unele autorități locale 

încep să o folosească mai des decât ședințele ordinare sau extraordinare. Ședințele de îndată trebuie 

convocate chiar atunci când, de pe o oră pe alta, este nevoie. 

Dacă autoritatea locală sau autoritatea județeană nu reușește să pregătească o documentație – de 

exemplu, pentru o finanțare pentru depunerea unui proiect –, foarte des se întâmplă acest lucru, se 

convoacă consiliul local, consiliul județean de îndată, trebuie decis asupra unui proiect cu finanțare 

europeană într-o oră. Evident, consilierii locali și consilieri județeni – hai să nu fim naivi – nu au 

posibilitatea într-o oră să citească o documentație de zeci, poate de chiar sute de pagini, așa încât 

problematica ridicată de inițiator trebuie să vină în atenția legiuitorului și trebuie găsită o formulare 

mai strictă, astfel încât autoritățile locale să decidă în cunoștință de cauză, pentru că acesta este cel 

mai important element. 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Vă mulțumesc și eu pentru intervenție. 

Domnule senator Bordei Cristian, aveți cuvântul. 

Domnul Cristian Bordei: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Stimați colegi, 

Aceste ședințe de îndată au devenit, din păcate, un instrument de abuz al majorității dintr-un 

consiliu local contra minorității. 

Așa cum arăta și antevorbitorul, de multe ori există situația în care se convoacă, să zicem, 

seara, la ora 20.00, o ședință de îndată pentru a doua zi dimineața, cu vreo zece puncte pe ordinea de 

zi, cu sute de pagini de documentație. În mod evident, niciun consilier local nu poate să studieze 

acea documentație în timpul nopții și să vină să dea un vot avizat. Și, evident, de multe ori sunt 
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introduse pe ordinea de zi în această modalitate proiecte discutabile, astfel încât majoritatea să le 

poată trece așa, ca trenul prin gară, iar opoziția să nu poată să combată în niciun fel, cu argumente 

valabile, acele proiecte de consiliu local. 

Mai mult, s-a ajuns chiar și la situații de un absurd total. De exemplu, la o primărie, la Făgăraș, 

au fost convocate trei ședințe de îndată într-o singură zi, iar ulterior majoritatea a folosit faptul că unii 

din consilierii locali ai opoziției n-au putut participa la acele ședințe, invocând prevederile legale de a 

le fi retras dreptul de a face parte din consiliul local – deci un abuz grosolan. Și, din păcate, aceste 

ședințe de îndată de multe ori sau în majoritatea cazurilor nu-și justifică caracterul extraordinar pe care 

ar trebui să-l întrunească pentru a fi convocate în termen atât de scurt. 

De aceea, USR a venit cu această propunere legislativă pentru a elimina această posibilitate și a 

impune o motivare foarte clară și o condiție foarte clară în care aceste ședințe pot fi convocate. 

USR va vota împotriva raportului de respingere. 

Vă invit să faceți la fel. 

Mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc, domnule senator. 

Nu mai sunt alte solicitări de intervenție, încheiem dezbaterile generale asupra acestui punct. 

Inițiativa rămâne la vot final. 

* 

Punctul numărul 12, Propunerea legislativă pentru modificarea art.139 şi art.152 din Ordonanţa 

de urgenţă a Guvernului nr.57/2019 privind Codul administrativ. (L290/21.05.2024) 

Precizez că raportul comun al Comisiei juridice, de numiri, disciplină, imunități și validări și 

Comisiei pentru administrație publică este de respingere a propunerii legislative, care face parte din 

categoria legilor organice, Senatul fiind Cameră decizională. 

Începem dezbaterile. 

Vă invit la microfon. 

Înțeleg că nu sunt solicitări, încheiem dezbaterile. 

Inițiativa rămâne la vot final. 

* 

Punctul numărul 13, Propunerea legislativă pentru modificarea art.228 alin.(1) lit.e) din 

Ordonanţa de urgenţă a Guvernului nr.57/2019 privind Codul administrativ. (L291/21.05.2024) 

Precizez faptul că raportul comun al Comisiei juridice, de numiri, disciplină, imunități și 

validări și Comisiei pentru administrație publică este de respingere a propunerii legislative, care face 

parte din categoria legilor organice, Senatul fiind Cameră decizională. 
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Începem dezbaterile. 

Constat că nu sunt solicitări de intervenție. 

Nu am altceva de făcut decât să încheiem dezbaterile generale asupra acestui punct, inițiativa 

legislativă rămânând la vot final. 

* 

Noi trecem la punctul numărul 14, pe ordinea de zi avem Proiectul de hotărâre referitoare la 

Cartea Albă privind investițiile în exterior – COM(2024) 24 final. 

Raportul este întocmit de Comisia pentru afaceri europene. 

Începem dezbaterile. 

Doamna senator Gabriela Crețu. 

Vă rog, aveți cuvântul. 

Microfonul central. 

Doamna Gabriela Crețu: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Stimați colegi, 

O mare… largă majoritate dintre noi se declară proeuropeni și cred că prima datorie pe care o 

avem este să împiedicăm Uniunea Europeană să se sinucidă. 

Nu sunt dintre cei care consideră protecționismul o crimă, nici pe departe, dimpotrivă, uneori 

poate fi absolut necesar, dar nu sunt nici dintre cei care cred că comerțul internațional absolut 

nereglementat este bun, poate și chiar a generat de-a lungul timpului probleme. 

Sunt, așa cum știți, o realistă care analizează efectele deciziilor luate la nivel european cu 

participarea noastră, uneori conștientă, dar de cele mai multe ori prin necunoaștere, ignorare, complicitate. 

Această Carte Albă (ca și următoarea) propune monitorizarea, limitarea sau interzicerea 

investițiilor făcute de companiile europene în țări terțe atunci când există riscul ca prin aceste investiții 

să se transfere tehnologii sensibile și cu dublă utilizare din domeniile, de exemplu: semiconductori, 

inteligență artificială, tehnologiile bio și cuantum. Rațiunile sunt exclusiv geopolitice, fără o analiză 

serioasă a consecințelor economice și politice ale acestor decizii. 

Companiile au fost extrem de reticente, cel puțin din două rațiuni: nu există o definiție clară ce 

înseamnă dublă utilizare, pentru că orice componentă aproape poate fi utilizată atât în scop civil, cât și 

în scop militar. 

Al doilea argument al companiilor este că monitorizarea și controlul vor limita viteza lor de 

reacție și posibilitatea de a investi sau vinde în țări terțe. 



 

- 22 - 

 

Al treilea lucru, se înființează o nouă agenție, care ar trebui să ne îngrijoreze și pe noi, se propune 

înființarea ei. Ca de obicei, ea va scăpa controlului democratic și va fi suspectată totdeauna că poate să 

intervină pe piață și să afecteze concurența, împiedicând anumite companii sau favorizând altele. 

Ceea ce nu se ia în considerare este reacția de retaliere a țărilor terțe afectate, pentru că 

bunăstarea Uniunii Europene depinde în mare măsură de comerțul ei cu țările terțe. 

În același timp, Uniunea Europeană este dependentă de importul din aceste țări chiar în aceste 

domenii, pentru că Uniunea Europeană nu deține niciunul, de exemplu, dintre cele 31 de metale rare 

utilizate – nu deține resurse – în domeniile sensibile. 

Cartea Albă este încă în discuție. Legislația în calendarul Uniunii Europene… în calendarul 

Comisiei va veni undeva la sfârșitul anului viitor și trebuie să fim extrem de atenți, pentru că a spune 

că nu ne interesează, că nu avem prea multe companii care investesc în țări terțe sau exportă în țări 

terțe, este o mare aberație. Uniunea Europeană este extrem de integrată economic și, dacă se opresc 

firmele germane, efectele asupra economiei noastre vor fi extrem de mari. 

Mulțumesc foarte mult. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc și eu, doamna senator. 

Dacă mai sunt alte solicitări de intervenție. 

Nu mai sunt. 

Mulțumesc. 

Încheiem dezbaterile și proiectul de hotărâre rămâne la vot final. 

* 

Punctul numărul 15, Proiectul de hotărâre referitoare la Cartea Albă privind controlul 

exporturilor – COM(2024) 25 final. 

Avem raport din partea Comisiei pentru afaceri europene. 

Începem dezbaterile. 

Dacă sunt intervenții, vă rog să exprimați dorința de a interveni. 

Dacă nu sunt, încheiem dezbaterile generale asupra acestui punct, iar proiectul de hotărâre 

rămâne la vot final. 

* 

Noi trecem la punctul numărul 16, unde avem Proiectul de hotărâre referitoare la Comunicarea 

Comisiei către Parlamentul European, Consiliu, Comitetul Economic și Social European și Comitetul 

Regiunilor – Deficitul de forță de muncă și de competențe în UE: un plan de acțiune – COM(2024) 

131 final. 

Există și aici raport din partea Comisiei pentru afaceri europene. 
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Începem dezbaterile. 

Dacă sunt solicitări de intervenție, le așteptăm cu nerăbdare. 

Dacă nu sunt – și nu sunt –, am încheiat dezbaterile asupra acestui punct. 

Proiectul de hotărâre rămâne la vot final. 

* 

Punctul numărul 17, Proiectul de hotărâre referitoare la Comunicarea Comisiei către Parlamentul 

European, Consiliu, Comitetul Economic și Social European și Comitetul Regiunilor – Punerea 

intereselor copiilor pe primul loc: Comunicare ce însoțește Recomandarea Comisiei privind sistemele 

integrate de protecție a copilului – COM(2024) 188 final. 

Există depus raport asumat de Comisia pentru afaceri europene. 

Declar deschise dezbaterile. 

Dacă sunt… 

Domnul Sorin Lavric (de la prezidiu): 

Domnul Dîrlău. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Domnule senator Dîrlău, aveți cuvântul. 

Vă rog. 

Domnul Andrei-Emil Dîrlău: 

Vă mulțumesc, domnule președinte. 

Excelentele Voastre, 

Fiind prima mea intervenție în plen, este o onoare pentru mine să mă adresez dumneavoastră 

în Senat. 

Îngăduiți-mi, de asemenea, să-i ofer domnului președinte, în semn de respect față de 

dumneavoastră, toți colegii senatori, domnului ministru Cîmpeanu, care apreciază scrierile de ținută 

academică, una din cărțile publicate de mine. 

Domnule ministru! (Aplauze, dialog neinteligibil.) 

Vreau să mai spun că voi fi întotdeauna un interlocutor civilizat, politicos, amabil pentru 

dumneavoastră, nu neapărat și unul comod din punct de vedere politic. 

Și trecând la COM 188, în acest context, părerea noastră este că nu este cazul să acordăm și mai 

multă putere sistemelor integrate de protecție a copilului în Uniunea Europeană. Credem că deja au 

destulă putere, chiar prea multă. Avem multe milioane de români în diaspora, s-au înmulțit cazurile în 

care le sunt luați copiii de către autoritățile de protecție a copilului. 

Spune COM-ul că abordarea până acum a fost fragmentară. Credem că n-a fost fragmentară, a 

fost prea puternică, prea intensivă. Și tuturor care aveți copii, colegelor care sunt mame, celor care sunt 
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părinți: COM-ul nu vorbește despre drepturile părinților, ci doar despre drepturile copiilor, dar știm că 

s-au comis abuzuri. Și de aceea credem că nu este cazul să împuternicim și mai mult, să consolidăm 

aceste sisteme de protecție integrată a copilului când deja s-au comis prea multe abuzuri și prea mulți 

copii au fost luați de la părinți sub diverse pretexte. 

Deci, dacă îngăduiți, sugerez că noi vom vota contra acestui COM. 

Vă mulțumesc. (Aplauze.) 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Vă mulțumesc și eu, domnule senator. 

Nu mai sunt solicitări de intervenție, încheiem dezbaterile generale. 

Proiectul de hotărâre rămâne la vot final. 

* 

Trecem la ultimul punct. Ultimul punct, punctul numărul 18, Proiectul de hotărâre referitoare la 

Comunicarea Comisiei către Parlamentul European, Consiliu, Comitetul Economic și Social European 

și Comitetul Regiunilor – Un model pentru o diplomă europeană – COM(2024) 144 final. 

Există și aici raport din partea Comisiei pentru afaceri europene. 

Începem dezbaterile. 

Vă invit la microfon, dacă sunt intervenții. 

Nu sunt solicitări de intervenție, drept urmare încheiem dezbaterile generale asupra acestui punct. 

Proiectul de hotărâre rămâne la vot final. 

* 

Invit la microfon unul din lideri, în numele Comitetului liderilor, pentru a formula propunerea 

de a vota. (Discuții.) 

Toate? Vă rog, domnule Mazilu. 

Domnul Mazilu sau… care… (Discuții.) 

Domnul Ion-Narcis Mircescu: 

Dragi colegi, 

Propun să trecem la partea a doua, exprimarea votului. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Pentru toate punctele de pe ordinea de zi, inclusiv organicele, da? Da? Bine. 

Vă mulțumesc. 

Stimați colegi, 

Conform propunerii formulate, continuăm lucrările cu exprimarea votului asupra punctelor 

dezbătute în această ședință. 
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Vă reamintesc că votul se exercită prin intermediul sistemului de vot electronic hibrid, card de vot 

și tabletă. În timpul ședinței de vot electronic hibrid, în cazul în care senatorul este înregistrat în aplicație 

sau are cardul de vot introdus în consolă, dar nu apasă nicio tastă, va figura absent la votul respectiv. 

Pe de altă parte, în situația în care, din eroare, senatorul prezent în sală exercită același vot prin 

modalități diferite de exprimare, avem câțiva colegi care au și tabletele, în mod automat se va 

înregistra și se va lua în considerare doar opțiunea exprimată prin intermediul sistemului din sala de 

vot, prin cardul de vot. 

Având în vedere cele prezentate cu privire la voturi prin intermediul sistemului de vot hibrid, 

vă propun să derulăm un vot test. 

Introduceți cartelele. Sunt convins că le aveți introduse. Accesați aplicația de vot și exprimați-vă 

votul. Aveți la dispoziție 30 de secunde. 

Vot, vă rog. Vot test. Test. 

Mulțumesc. 

91 de prezenți: 35 de voturi pentru, 5 împotrivă, 44 de abțineri, 7 colegi sunt prezenți, dar 

nu votează. 

Reamintesc faptul că avem doi colegi, colega Arina Moș și domnul senator Trufin. Mai este 

altcineva care nu are cartelă și nici tabletă? Da. Și domnul Raoul Trifan. 

Domnul Sebastian Cernic (de la prezidiu): 

Acum Arina anunță că are cartelă. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Acum aveți. Deci rămân doar doi colegi, da, care nu au card de vot: Trufin și Trifan. 

Vă mulțumesc. 

Continuăm cu votul asupra proiectelor dezbătute. 

La primul punct avem Propunerea legislativă privind regimul aplicabil anumitor societăţi în 

domeniul imobiliar. (L277/07.05.2024) 

Ne vom pronunța printr-un singur vot asupra raportului de admitere, cu amendamente admise și 

a propunerii legislative, astfel cum se propune a fi modificată prin amendamentele din raport. 

Precizez că propunerea face parte din categoria legilor organice. 

Vot, vă rog. Punctul 1. 

Deci prin revenirea domnului Guran în sală sunt trei colegi care votează fără cartelă, drept 

urmare rezultatul votului este: 62 de voturi pentru, 41 de abțineri. 

Propunerea legislativă, care face parte din categoria legilor ordinare, subliniez ordinare, a 

fost adoptată. 
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* 

La punctul numărul 2 avem Proiectul de lege privind aprobarea Ordonanţei de urgenţă a 

Guvernului nr.57/2024 pentru stabilirea unor măsuri referitoare la salarizarea personalului din cadrul 

Ministerului Transporturilor și Infrastructurii. (L335/11.06.2024) 

Ne vom pronunța, de asemenea, printr-un singur vot asupra raportului de admitere și 

proiectului de lege pentru aprobarea ordonanței, care face parte din categoria legilor ordinare. 

Vot, vă rog. 

84 de voturi pentru, 14 voturi împotrivă, 8 abțineri. 

Proiectul de lege a fost adoptat. 

* 

Punctul numărul 3, Proiectul de lege pentru aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului 

nr.62/2024 privind unele măsuri pentru soluţionarea proceselor privind salarizarea personalului plătit 

din fonduri publice, precum şi a proceselor privind prestaţii de asigurări sociale. (L348/17.06.2024) 

Ne vom pronunța și aici printr-un singur vot asupra raportului de admitere și a proiectului de 

lege pentru aprobarea ordonanței. 

Proiectul face parte din categoria legilor organice. 

Vot, vă rog. 

85 de voturi pentru, 19 voturi împotrivă, două abțineri. 

Proiectul de lege a fost adoptat. 

Vă mulțumesc. 

* 

Trecem la punctul numărul 4, Propunerea legislativă pentru modificarea art.23 din Legea 

calului nr.389/2005. (L269/07.05.2024) 

Ne vom pronunța printr-un singur vot asupra propunerii, asupra raportului de respingere, 

respectiv asupra respingerii propunerii legislative. 

Propunerea face parte din categoria legilor ordinare. 

Vot, vă rog. 

88 de voturi pentru, 14 abțineri. 

Propunerea legislativă a fost adoptată. 

* 

Punctul numărul 5, Propunerea legislativă pentru completarea art.26 din Legea nr.334/2006 

privind finanţarea activităţii partidelor politice. (L309/27.05.2024) 

Ne vom pronunța printr-un singur vot asupra raportului de respingere, respectiv asupra 

respingerii propunerii legislative, care face parte din categoria legilor organice. 
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Vot, vă rog. 

86 de voturi pentru, 19 voturi împotrivă, două abțineri. 

Propunerea legislativă a fost adoptată. 

Propunerea legislativă a fost respinsă, rectific, îmi cer scuze. 

* 

Trecem la punctul numărul 6, Proiectul de lege pentru aprobarea Ordonanţei de urgenţă a 

Guvernului nr.63/2024 privind finanţarea din Fondul pentru mediu a unor proiecte de dezvoltare a 

infrastructurii de management integrat al deşeurilor. (L349/17.06.2024) 

Ne vom pronunța printr-un singur vot asupra raportului de admitere și a proiectului de lege 

pentru aprobarea ordonanței. 

Proiectul face parte din categoria legilor ordinare. 

Vot, vă rog. 

84 de voturi pentru, 21 de abțineri. 

Proiectul de lege privind aprobarea ordonanței a fost adoptat. 

* 

La punctul numărul 7, Legea pentru modificarea şi completarea Legii nr.23/2020 privind 

regimul juridic al Cetăţilor dacice din Munţii Orăştiei, care fac parte din Lista patrimoniului mondial 

UNESCO şi unele măsuri pentru protejarea acestora. (L145/20.03.2023) 

Este vorba de reexaminare ca urmare a Deciziei Curții Constituționale nr.726/13.12.2023. 

Urmează să ne pronunțăm printr-un singur vot asupra raportului de respingere, respectiv asupra 

respingerii legii. 

Legea face parte din categoria legilor organice. 

Vot, vă rog. 

104 voturi pentru, două voturi împotrivă, 3 abțineri. 

Legea este respinsă. 

* 

Punctul numărul 8 al ordinii de zi, Propunerea legislativă pentru modificarea și completarea 

Legii societăților nr.31/1990. (L304/27.05.2024) 

Ne vom pronunța printr-un singur vot asupra raportului de respingere, respectiv asupra 

respingerii propunerii legislative, care face parte din categoria legilor ordinare. 

Vot, vă rog. 

89 de voturi pentru, 18 voturi împotrivă, două abțineri. 

Propunerea legislativă este respinsă. 
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* 

Punctul numărul 9, Propunerea legislativă pentru modificarea Legii nr.287/2009 privind Codul 

civil. (L311/27.05.2024) 

Ne vom pronunța printr-un singur vot asupra raportului de respingere, respectiv asupra 

respingerii propunerii legislative, care face parte din categoria legilor organice. 

Vot, vă rog. 

64 de voturi pentru, 6 voturi împotrivă și 35 de abțineri, deoarece nu a fost întrunit numărul 

necesar de 69 de voturi pentru o lege organică, supun votului plenului Senatului propunerea legislativă.  

Vot, vă rog. 

18 voturi pentru, 40 de voturi împotrivă, 47 de abțineri. 

Propunerea nu a întrunit nici acum numărul necesar de voturi, așadar această propunere 

legislativă este respinsă. 

* 

Trecem la punctul numărul 10 unde avem Propunerea legislativă pentru modificarea art.40 din 

Ordonanța de urgență a Guvernului nr.80/2013 privind taxele judiciare de timbru. (L265/07.05.2024) 

Ne vom pronunța printr-un singur vot asupra raportului suplimentar de admitere și a 

propunerii legislative. 

Propunerea face parte din categoria legilor ordinare. 

Vot, vă rog. 

90 de voturi pentru, 19 abțineri. 

Propunerea legislativă a fost adoptată. 

Vă mulțumesc. 

* 

Punctul 11 pe ordinea de zi, Propunerea legislativă pentru modificarea şi completarea art.134 

din Ordonanţa de urgenţă a Guvernului nr.57/2019 privind Codul administrativ. (L289/21.05.2024) 

Ne vom pronunța, stimați colegi, printr-un singur vot asupra raportului de respingere, respectiv 

asupra respingerii propunerii legislative, care face parte din categoria legilor organice. 

Vot, vă rog. 

74 de voturi pentru, 35 de voturi împotrivă. 

Propunerea legislativă este respinsă. 

* 

Trecem la punctul numărul 12 unde avem Propunerea legislativă pentru modificarea art.139 şi 

art.152 din Ordonanţa de urgenţă a Guvernului nr.57/2019 privind Codul administrativ. (L290/21.05.2024) 
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Ne vom pronunța, stimați colegi, printr-un singur vot asupra raportului de respingere, respectiv 

asupra respingerii propunerii legislative, care face parte din categoria legilor organice. 

Vot, vă rog. 

73 de voturi pentru, 22 de voturi împotrivă, 13 abțineri. 

Propunerea legislativă este respinsă. 

* 

Punctul numărul 13, Propunerea legislativă pentru modificarea art.228 alin.(1) lit.e) din 

Ordonanţa de urgenţă a Guvernului nr.57/2019 privind Codul administrativ. (L291/21.05.2024) 

Ne vom pronunța, de asemenea, printr-un singur vot asupra raportului de respingere, respectiv 

asupra respingerii propunerii legislative, care face parte din categoria legilor organice. 

Vot, vă rog. 

88 de voturi pentru, 19 voturi împotrivă, două abțineri. 

Propunerea legislativă este respinsă. 

* 

Punctul numărul 14, Proiect de hotărâre referitoare la Cartea Albă privind investițiile în 

exterior – COM(2024) 24 final. 

Supun votului Senatului proiectul de hotărâre. 

Vot, vă rog. 

106 voturi pentru, două abțineri. 

Proiectul de hotărâre a fost adoptat. 

* 

Punctul numărul 15, Proiect de hotărâre referitoare la CARTEA ALBĂ privind controlul 

exporturilor – COM(2024) 25 final. 

Supun votului plenului proiectul de hotărâre. 

Vot, vă rog. 

92 de voturi pentru, 12 voturi împotrivă, două abțineri. 

Proiectul de hotărâre a fost adoptat. 

* 

Punctul numărul 16, Proiect de hotărâre referitoare la Comunicarea Comisiei către Parlamentul 

European, Consiliu, Comitetul Economic și Social European și Comitetul Regiunilor Deficitul de forță 

de muncă și de competențe în UE: un plan de acțiune  –COM(2024) 131 final. 

Supun votului proiectul de hotărâre. 

Vot, vă rog. 
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90 de voturi pentru, 13 voturi împotrivă, o singură abținere. 

Proiectul de hotărâre a fost adoptat. 

* 

Punctul numărul 17, Proiect de hotărâre referitoare la Comunicarea Comisiei către Parlamentul 

European, Consiliu, Comitetul Economic și Social European și Comitetul Regiunilor Punerea 

intereselor copiilor pe primul loc: Comunicare ce însoțește Recomandarea Comisiei privind sistemele 

integrate de protecție a copilului –COM(2024) 188 final. 

Supun votului plenului proiectul de hotărâre. 

Vot, vă rog. 

91 de voturi pentru, 16 voturi împotrivă. 

Proiectul de hotărâre a fost adoptat. 

* 

Punctul numărul 18, Proiect de hotărâre referitoare la Comunicarea Comisiei către Parlamentul 

European, Consiliu, Comitetul Economic și Social European și Comitetul Regiunilor Un model pentru 

o diplomă europeană  –COM(2024) 144 final. 

Supun votului plenului proiectul de hotărâre. 

Vot, vă rog. 

101 voturi pentru, un singur vot împotrivă. 

Proiectul de hotărâre a fost adoptat. 

Vă mulțumesc. 

* 

Stimați colegi, permiteți-mi să dau citire notei pentru exercitarea de către parlamentari a 

dreptului de sesizare a Curţii Constituţionale. 

În conformitate cu prevederile art.15 alin.(2) şi (3) din Legea nr.47/1992 privind organizarea şi 

funcţionarea Curţii Constituţionale, s-au depus la secretarul general al Senatului, în vederea exercitării 

de către senatori a dreptului de sesizare a Curţii Constituţionale, următoarele legi: 

1. Lege pentru modificarea alin.(1) al art.100 din legea nr.227/2015 privind Codul fiscal și 

stabilirea unor măsuri fiscale – procedură de urgență; 

2. Lege privind aprobarea Ordonanței de urgență a Guvernului nr.101/2024 pentru modificarea 

și completarea Ordonanței de urgență a Guvernului nr.64/2007 privind datoria publică – tot procedură 

de urgență; 
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3. Lege privind completarea art.1 din Legea nr.222/2017 pentru realizarea „Capabilității de 

apărare aeriană cu baza la sol”, aferentă programului de înzestrare esențial „Sistem de rachete sol-aer 

cu bătaie mare (HSAM)” – procedură de urgență. 

Termenele pentru sesizare sunt de două zile pentru legile adoptate în procedură de urgenţă de la 

data depunerii, astăzi, 3 septembrie. 

Termenele se calculează luând în considerare ziua anunţului, data de astăzi, 3 septembrie 2024. 

Vă mulțumesc. 

Vom începe în 2-3 minute cea de-a III-a Secțiune, și anume, declarații politice, întrebări, interpelări. 

Mulțumesc. 

* 

PAUZĂ 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Doamnelor și domnilor senatori, 

Declar deschisă sesiunea de întrebări și interpelări de astăzi, 3 septembrie 2024. 

Le mulțumesc colegilor, Sebastian Cernic și Sorin Lavric pentru asistență. 

Deschidem, de asemenea și sesiunea de declarații politice. 

Conform programului aprobat, avem la dispoziție, cumulat pentru cele două sesiuni, 30 de 

minute, începând din acest moment, deci până la ora 14.15 minute. 

Vă invit la microfon. 

Domnule senator Maricel Popa, aveți cuvântul. 

Domnul Maricel Popa: 

Bună ziua, domnule președinte! 

Bună ziua, stimați colegi! 

Titlul declarației politice de astăzi este „Guvernul Ciolacu construiește drumuri moderne în 

zona Moldovei. Promisiune respectată”. 

În ultimul rând, conducerea Partidului Social Democrat și-a asumat investiții masive în 

infrastructura de drumuri a regiunii Moldova. O parte dintre proiecte au fost deja implementate, altele 

se află în plin șantier. Astfel, zona noastră va beneficia de legături terestre mai bune atât cu Muntenia, 

cu Dobrogea, cât și cu Transilvania. Autostrăzi, drumuri expres și drumuri naționale, variante 

ocolitoare, toate vor impulsiona economia Moldovei. 

Iată o scurtă descriere a proiectelor majore: 

1. Șoseaua de centură a Bârladului: investiția a fost recepționată zilele trecute și a fost deschisă 

traficului auto. Are o lungime de 11 km și a costat 186 milioane de lei. Pe lângă decongestionarea 
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traficului în acest oraș, varianta ocolitoare aduce beneficii semnificative, inclusiv ieșenilor prin 

scurtarea călătoriei spre București și spre litoral, cu până la 30 de minute. 

2. A fost finalizată modernizarea Drumului Național 28B Târgu Frumos – Hârlău – Botoșani. 

Lungimea traseului este de 71 de km, valoarea totală s-a cifrat la aproape 450 milioane de lei. 

3. Autostrada Moldovei – A7: Ploiești – Pașcani – Suceava – Siret. Toate cele 13 tronsoane ale 

porțiunii Ploiești – Pașcani sunt în șantier; câteva dintre acestea vor fi inaugurate chiar în acest an. 

Stadiu avansat al documentației pe segmentele Pașcani – Suceava, respectiv Suceava – Siret; în total 

sunt 8 miliarde de euro pentru A7, finanțare asigurată integral. 

4. Autostrada Uniri – A8: Ungheni – Iași – Târgu Mureș. Capetele montane, peste 50 km, sunt 

în proiectare și execuție, finanțate și asigurate prin PNRR, termenul de finalizare fiind 2026. Alte 

secțiuni din tronsonul montan au licitațiile de proiectare și execuție lansate. Pentru sectorul ieșean al 

autostrăzii A8: Ungheni – Iași – Târgu-Neamț s-a emis, recent, acordul de mediu. Urmează avizarea 

studiului de fezabilitate, aprobarea indicatorilor tehnico-economici prin hotărâre de Guvern, licitația 

pentru proiectare și execuție. Constructorul ansamblului de poduri peste Prut de la Ungheni, parte din 

A8, a fost desemnat. Firma are la dispoziție doi ani pentru a realiza podurile, drumul de legătură cu 

A8 și punctul de frontieră cu Republica Moldova. Investiție de peste 150 milioane de lei din fondurile 

Uniunii Europene, nerambursabile. 

5. Alte proiecte majore de infrastructură rutieră care se află în diferite stadii de avizare și 

implementare și care au legătură cu regiunea Moldovei: drumul expres de la Galați este în construcție, 

va fi finalizat anul acesta; drumul expres Focșani – Podul de la Brăila, în scurt timp va fi lansată 

licitația pentru proiectare și execuție; drumul expres Bacău – Piatra-Neamț, au fost aprobați indicatori 

tehnico-economici, urmează licitația. 

Vă mulțumesc. 

* 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Domnule senator, aveți cuvântul. 

Domnul Vasilică Potecă: 

Mulțumesc, domnule președinte. 

Dacă știam că sunt atâtea realizări pe drumuri, nu mai citeam interpelarea. 

Interpelare adresată prim-ministrului României, domnului Marcel Ciolacu. 

Obiectul interpelării: „Modul defectuos și umilitor pentru pensionari în care s-a făcut 

recalcularea pensiilor”. 

Stimate domnule prim-ministru, 
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Vă adresez această interpelare cu privire la situația extrem de dificilă în care se regăsesc 

pensionarii din sectoarele minier, energetic și siderurgic ca urmare a procesului de recalculare a 

pensiilor, situație adusă la cunoștință prin numeroase solicitări primite la cabinetul parlamentar și în 

urma întâlnirilor avute cu mulți pensionari din județul Hunedoara. 

După numeroase reforme și modificări legislative privind recalcularea pensiilor, mulți dintre 

foștii lucrători din aceste industrii vitale pentru economia județului Hunedoara – minerit, industrie 

energetică și industrie siderurgică – se confruntă cu reduceri semnificative ale veniturilor lor lunare. 

Aceste persoane mi-au adus la cunoștință, în ultimele două săptămâni, că, deși au lucrat în 

condiții grele și periculoase, contribuind ani de zile la dezvoltarea economiei naționale, acum se văd 

nedreptățite prin reducerea semnificativă a pensiilor obținute cu greu în zeci de ani de muncă. 

Problemele expuse de acești pensionari se referă la: 

1. Scăderea drastică a pensiilor după recalculare, ceea ce nu reflectă corect contribuțiile și 

condițiile de muncă dificile în care aceștia au lucrat zeci de ani. 

2. Întârzieri și neclarități în aplicarea noului cadru legislativ, fapt care duce la situații de 

incertitudine și neliniște în rândul pensionarilor. 

3. Lipsa de transparență și modul alambicat în care a fost făcut procesul de recalculare, ceea ce 

a creat confuzie și a dus la lipsa încrederii totale în măsurile luate de Guvernul pe care îl conduceți. 

4. Omiterea din procesul de recalculare a anilor în care pensionarii au lucrat, beneficiind de 

grupele speciale de muncă. 

Având în vedere aceste aspecte, vă solicit respectuos să ne comunicați, în intervalul de timp 

prevăzut de Regulamentul Senatului, următoarele informații: 

1. Care sunt măsurile concrete pe care Guvernul României intenționează să le adopte pentru a 

corecta această situație și pentru a se asigura că recalcularea pensiilor se face în mod echitabil pentru 

toate categoriile de pensionari, indiferent în ce sector economic și-au desfășurat activitatea? 

2. Care este intervalul de timp pe care vi-l propuneți pentru rezolvarea inechităților apărute în 

urma recalculării defectuoase a pensiilor? 

3. Care sunt acțiunile planificate pentru a aduce la cunoștința pensionarilor modul corect și clar 

privind procesul de recalculare a pensiilor? 

4. În ce măsură Guvernul este dispus să revizuiască cadrul legislativ actual pentru a proteja 

drepturile pensionarilor din sectoarele amintite anterior și care sunt modificările legislative preconizate? 

Având în vedere importanța socială și economică a acestor categorii de pensionari și contribuția 

lor istorică la economia României, consider că este esențial ca Guvernul să acționeze rapid pentru a 

corecta aceste nedreptăți și pentru a asigura un tratament corect și echitabil tuturor cetățenilor afectați. 
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Vă mulțumesc și vă asigur de întreaga mea considerație. 

Vasilică Potecă, senator AUR, Hunedoara 

A doua interpelare, care este adresată tot prim-ministrului României, domnului Marcel Ciolacu, 

este legată de prima și are ca obiect: „Eșecul Planului de Tranziție Justă”. 

Stimate domnule prim-ministru, 

Lansat cu mult fast și răspândit cu speranță în rândul hunedorenilor, Planul pentru Tranziție 

Justă a eșuat încă de la început. Aceasta este realitatea din teren, unde se pare că de mult timp nu ați 

mai ajuns, domnule prim-ministru. 

De la lansarea acestui plan la nivel central, în teritoriu nu s-a mai întâmplat nimic. 

De aceea, pe lângă multele semne de întrebare ridicate de eficiența acestui plan, vă rog să aveți 

amabilitatea de a face onorurile și de a-l invita pe domnul ministru al finanțelor, cel care a lansat acest 

plan din poziția de ministru al fondurilor europene, să accepte invitația de a face o slujbă de înhumare 

a acestui plan, pentru că se pare că nu s-a ales nimic de el. 

Vă rog să aveți amabilitatea de a-mi confirma, domnule prim-ministru, care este stadiul de 

implementare a acestui plan la nivelul județului Hunedoara și la nivelul întregii țări. 

Vă mulțumesc și vă asigur de întreaga mea considerație. 

Vasilică Potecă, senator AUR, Hunedoara 

Mulțumesc. 

Domnul Sorin Mihai Cîmpeanu: 

Mulțumesc, domnule senator. 

* 

Dacă mai sunt… Nu mai sunt alte solicitări, drept urmare, permiteți-mi, vă rog să vă anunț că 

declarații politice au mai depus în scris domnii senatori: 

- Bodog Florian, Brătescu Liviu, Mutu Gabriel, Bordei Cristian, Andrei Busuioc. 

* 

Interpelări în scris au mai depus colegii: Mureșan Claudiu, Purcărin Bianca, Moș Arina, Bordei 

Cristian, Mihai Radu Mihail, Negoi Remus, Matieș Călin, Busuioc Andrei. 

Iar întrebări au mai adresat în scris colegii: Bodog Florian, Ioan Raluca-Gabriela, Florean 

Ovidiu-Iosif, Busuioc Andrei şi Neagu Ionuț. 

Acestea fiind zise, închidem sesiunea de întrebări, interpelări de astăzi, 3 septembrie, precum și 

sesiunea de declarații politice, nu înainte de a le mulțumi colegilor pentru asistență. (Discuții.) 

 

Ședința s-a încheiat la ora 13.55. 


